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Tegoroczny XVII Kongres Uzdrowisk Polskich odby∏ si´ w Kudowie Zdrój. Tradycyjnie orga-
nizatorami tego jak˝e wa˝nego spotkania byli: Unia Uzdrowisk Polskich, Stowarzyszenie Gmin
Uzdrowiskowych RP, Izba Uzdrowisk Polskich oraz Zespó∏ Uzdrowisk K∏odzkich, b´dàcy gospo-
darzem. Has∏em przewodnim Kongresu by∏a „KonkurencyjnoÊç uzdrowisk Polskich na jednolitym
rynku Unii Europejskiej”.

XVII KONGRES UZDROWISK POLSKICHXVII KONGRES UZDROWISK POLSKICH

Otwarcie granic i mo˝liwoÊç swobodnego prze-
mieszczania si´ obywateli krajów Wspólnoty Europejs-
kiej spowodowa∏y widoczne nasilenie dzia∏aƒ zwiàza-
nych z pozyskaniem potencjalnych pacjentów. Uczest-
nicy Kongresu kolejny raz zadawali pytania - jak sprostaç
wymogom unijnych przepisów? Jak skutecznie konku-
rowaç na niezwykle trudnym, atrakcyjnym lecz i agre-
sywnym rynku europejskim? Jak budowaç ofert´, by
by∏a ona konkurencyjna z  ofertami uzdrowisk europejs-
kich.

Uczestnicy Kongresu podkreÊlali mocne strony na-
szych uzdrowisk. Uznajàc, ˝e naszymi atutami sà:

- unikalne naturalne surowce lecznicze,
- bardzo wysoki poziom fachowy kadry medycznej

i wynikajàcy z tego znakomity poziom us∏ug uzdrowis-
kowych,

- wysoki poziom techniczny urzàdzeƒ lecznictwa
uzdrowiskowego,

- atrakcyjne w stosunku do uzdrowisk europejskich
ceny us∏ug leczniczych,

- utrwalony wizerunek uzdrowisk jako obszarów
ekologicznie czystych.

Prelegenci nie ukrywali  s∏abych stron zwiàzanych
choçby z:

- uk∏adem komunikacyjnym, zarówno w po∏àcze-
niach mi´dzynarodowych, jak i paradoksalnie coraz
gorszà dost´pnoÊcià komunikacyjnà na obszarze ca∏ego
kraju,

- nie doÊç atrakcyjnà ofertà towarzyszàcà lecznictwu
uzdrowiskowemu,

- s∏abà promocjà,
- niekonkurencyjnym standardem bazy sanatoryjnej

i hotelowej.
Delegaci uznali, ˝e w∏aÊnie uzdrowiska mogà byç

naszym markowym produktem w Unii Europejskiej.
Z powodzeniem mo˝emy konkurowaç zarówno cenà,
jak i jakoÊcià Êwiadczonych us∏ug uzdrowiskowych.
PodkreÊlany by∏ ogromny wysi∏ek i wielki post´p w
wielu polskich uzdrowiskach zmierzajàcy do:

- podniesienia standardu obiektów sanatoryjnych
i uzdrowiskowych,

- poszerzenia i uatrakcyjnienia oferty - wprowadze-
-nia nowych rodzajów us∏ug uzdrowiskowych i coraz
bardziej modnych parauzdrowiskowych,

- poprawy wizerunku.

Efekty tej pracy bez problemu znajdziemy te˝ w Ciecho-
cinku, wiele obiektów z powodzeniem przyjmuje goÊci
i kuracjuszy z krajów Unii Europejskiej. O krok dalej
posz∏a Klinika im. Jana Paw∏a „Pod T´˝niami”, która
ca∏kowicie zrezygnowa∏a z kontraktów z Narodowym
Funduszem Zdrowia, a mimo to nie narzeka na brak
goÊci. Pe∏nop∏atne pobyty oferujà te˝ inne obiekty w
Ciechocinku, a bogata oferta, coraz lepsza baza i przys-
t´pne ceny sprawiajà, ˝e wielu kuracjuszy, tak˝e za-
granicznych, nie czeka na skierowanie do sanatorium
i wybiera pobyt prywatny. Powód do dumy mieli te˝
gospodarze imprezy, którzy w trakcie trwania Kongresu
oddali do u˝ytku pi´knie odrestaurowany i zmoderni-
zowany obiekt dawnego sanatorium Zameczek, zlo-
kalizowany w parku Zdrojowym.

Wspó∏czesne polskie uzdrowiska (na szcz´Êcie tyl-
ko z ma∏ymi wyjàtkami) „to miejscowoÊci, gdzie tradycja
przeplata si´ z nowoczesnoÊcià, bez uszczerbku dla
tej pierwszej i bez przesady dla tej drugiej”. Z satysfakcjà
podkreÊliç nale˝y, ˝e obecny poziom osiàgni´ty zosta∏
przy ogromnym zaanga˝owaniu i wysi∏ku gestorów
bazy leczniczej i przy niesprzyjajàcym rozwojowi uz-
drowisk otoczeniu prawnym i systemie finansowania
lecznictwa uzdrowiskowego oraz przy braku zapisów
w regionalnych planach rozwoju, braku systemu wspar-
cia uzdrowisk w zakresie pozyskiwania Êrodków euro-
pejskich. Pojawiajà si´ jednak tak˝e pozytywne przy-
k∏ady, np. Województwo DolnoÊlàskie czy Kujawsko-
Pomorskie, gdzie w trybie pozakonkursowym przez-
naczono Êrodki na rewitalizacj´ terenów uzdrowisko-
wych. Przede wszystkim nale˝y wspomnieç o tym, ˝e
Marsza∏ek Województwa Kujawsko-Pomorskiego prze-
znaczy∏ kwot´ 5 000 000 euro na budow´ kompleksu
basenowego mi´dzy t´˝niami. Mo˝e si´ jednak okazaç,
˝e fundusze te nie zostanà wykorzystane, bowiem, mi-
mo wieloletnich zabiegów, basen nie zosta∏ przej´ty
do zasobów gminy.

Wymownym jest fakt, ˝e przyj´ta 28 lipca 2006
roku ustawa o lecznictwie uzdrowiskowym, uzdrowis-
kach, obszarach ochrony uzdrowiskowej oraz o gmi-
nach uzdrowiskowych wymaga gruntownej nowelizacji,
bowiem szereg jej zapisów nie tylko nie sprzyja roz-
wojowi uzdrowisk, lecz skutecznie go hamuje. Przy-
pomn´ tylko, ˝e na przyj´cie tej ustawy czekaliÊmy
kilkanaÊcie lat, a w tym czasie powsta∏o ponad 20 ró˝-
nych projektów, które wylàdowa∏y w... koszu.



Idàc w Êlady Zdzis∏awa Komosiƒskiego, który wychowa∏  kilka pokoleƒ dosko-
na∏ych p∏ywaków, trenerzy UKS Kurort: Tomasz Sikorski, Agnieszka Paczek,
Przemys∏aw Bratkowski i Iwona Szczawiƒska, realizujàc program nauki p∏ywania
finansowany przez gmin´, od trzech lat uczà najm∏odszych mieszkaƒców Ciechocinka
p∏ywaç. Co roku na ten cel z bud˝etu miasta przeznaczane jest kilkadziesiàt tysi´cy
z∏otych. W trakcie trwania programu ju˝ kilkuset uczniów mo˝e bez obaw o swoje
bezpieczeƒstwo sp´dzaç wakacje nad wodà. Doskona∏à okazjà do sprawdzenia
tych umiej´tnoÊci by∏y zorganizowane zawody. W sobotnie popo∏udnie na basenie
nie zabrak∏o rodziców kibicujàcych m∏odym p∏ywakom. Oko∏o 90 uczniów z klas
0 - 6 oraz klas gimnazjalnych wystartowa∏o na dystansach 20 i 40 metrów.
       Prowadzone pod nadzorem s´dziego g∏ównego Zbigniewa Ró˝aƒskiego oraz
komisarza Tomasza Sikorskiego zawody wygra∏ Adrian Osiƒski. Uzyskujàc najlepszy
czas na dystansie 40 metrów, Adrian Osiƒski zdoby∏ Puchar Burmistrza Ciechocinka.
Najlepsza w kategorii 9-11 lat okaza∏a si´ Joanna Litwin. Zawodniczka zdoby∏a
Puchar Dyrektora 22. Wojskowego Szpitala Uzdrowiskowo - Rehabilitacyjnego.
WÊród najm∏odszych p∏ywaków najlepsza by∏a Marysia Klamecka, która oprócz
medalu zdoby∏a Puchar Prezesa Towarzystwa Przyjació∏ Ciechocinka. Trenerzy
Klubu Sportowego Kurort przyznali te˝ nagrody rzeczowe za ca∏orocznà prac´,
poczynione post´py i ambicj´ najm∏odszym uczestnikom zawodów: Laurze
Urbaƒskiej, Agacie MiÊ i Micha∏owi Kulpie. Obs∏ug´ s´dziowskà i organizacyjnà
wsparli uczniowie ciechociƒskiego liceum ogólnokszta∏càcego. Wszyscy uczestnicy
zawodów otrzymali te˝ pamiàtkowe koszulki. Patronem medialnym zawodów by∏
„Zdrój Ciechociƒski”. O historii sekcji p∏ywackiej w Ciechocinku w kolejnym
numerze pisma.     Jakub Giza
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Ponad 90 zawodników wzi´∏o udzia∏ w zorganizowanym na basenie 22.
Wojskowego Szpitala Rehabilitacyjno - Uzdrowiskowego II Memoriale im.
Zdzis∏awa Komosiƒskiego w p∏ywaniu. Imprez´ ju˝ po raz drugi zorganizowa∏
Urzàd Miejski, 22. Wojskowy Szpital, Uczniowski Klub Sportowy „Kurort”
oraz Towarzystwo Przyjació∏ Ciechocinka.

       Jak wi´c w tej sytuacji mówiç o dobrym klimacie wokó∏ miejscowoÊci uzdro-
wiskowych i wsparciu ze strony kolejnych rzàdów, które gwarantowaç majà rozwój
pozwalajàcy na skutecznà rywalizacj´ z uzdrowiskami Unii Europejskiej? W tym
kontekÊcie wymownym jest fakt, ˝e  kongresu, mimo wczeÊniejszych deklaracji,
nie zaszczycili swojà obecnoÊcià ministrowie: Zdrowia (majàcy poruszyç kwestie
nowelizacji ustawy o lecznictwie uzdrowiskowym), MSWiA, Rozwoju Regionalnego
(wsparcie uzdrowisk w ramach programów operacyjnych) i Prezes NFZ (perspektywy
finansowania lecznictwa uzdrowiskowego ze Êrodków publicznych). Dotarli na-
tomiast przedstawiciele konkurencyjnych uzdrowisk Republiki Czeskiej czy nie-
mieckiej firmy EuroMed, jednego z najwi´kszych organizatorów specjalistycznych
wyjazdów kuracyjnych i turystyki zdrowotnej na obszarze Unii Europejskiej. Tra-
dycyjnie ju˝ podczas Kongresu znakomity referat pt. „Lecznictwo uzdrowiskowe
polskà markà wÊród krajów Unii” wyg∏osi∏a prof. dr hab. Irena Ponikowska Krajowy
Konsultant w dziedzinie balneologii i medycyny fizykalnej. Kiedy wspólnie z oso-
bami reprezentujàcymi ró˝ne obiekty sanatoryjne Ciechocinka wys∏uchaliÊmy re-
feratu Pani Profesor nasun´∏a si´ refleksja - gdyby w naszych uzdrowiskach wi´cej
by∏o takich pasjonatów i autorytetów, zapewne sytuacja polskich uzdrowisk by∏aby
zupe∏nie inna, a gdyby jeszcze problematyka ta zyska∏a zrozumienie polityków,
moglibyÊmy byç spokojni o naszà pozycj´ w konkurencji z uzdrowiskami Wspólnoty
Europejskiej.

Leszek Dzier˝ewicz
Burmistrz Ciechocinka
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